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Fizetésrendezés. 
Városunk tisztikara azon kéréssel fordul a szeptem-

berben tartandó törvényhatósági bizottsági közgyűléshez, 
hogy szavazna meg részére 10°/„ drágasági pótlékot. 

A tanács a kérvényt a jog- és pénzügyi bizottsághoz 
tette át, mely ülésében azt a javaslatot tette, hogy adja 
meg a közgyűlés a 10% drágasági pótlékot, de csak hat 
hóra és csak azon tisztviselőknek, kiknek fizetése nem ha-
ladja tul a 2400 koronát. 

Nem tudjuk, hogy a közgyűlés miként f o g dönteni a 
kérelem dolgában, nem is akarjuk e helyen birálni a jog-
és pénzügyi bizottság javaslatát, hanem tekintettel a mos-
toha viszonyokra, a tisztviselők anyagi helyzetének gyö-
keresebb javítására nézve mondjuk el észrevételeinket. 

Ugy tudjuk, hogy a szervezeti szabályzat átdolgozá-
sára kiküldött bizottság munkálata a szeptemberi közgyű-
lés elé kerül. Ugyancsak ezen bizottság, kapcsolatban a 
szervezeti szabályzat átdolgozásával, foglalkozott a tisztvi-
selők fizetésrendezésével is. Munkálata azonban kárba ve-
szett, mert a bizottság a fizetésrendezést leszavazta. 

Nem keressük ezen leszavazás indító okát és bár be-
ismerjük, hogy a tisztviselők méltányos fizetésrendezése a 
város háztartásának kiadását szaporítaná, de ugyanekkor 
egyes most felesleges állások beszüntetésével ezen kiadás 
többlet visszatérülne. A közgyűlés tehát a tisztviselők fize-
tésrendezésének kedvező elintézésével nem terhelné meg a 
házipénztárt és igy igen könyen segíthetne a tiszviselök 
anyagi helyzetének javításán. 

Sokan azt hozzák fel, hogy a tisztviselők fizetését 
1896-ban rendezte a közgyűlés. Tényleg rendezte, de nem 
igazságosan, mert abban az időben a városkormányzati szelleme 
nem annyira a munkakört tekintette, mint az egyesek alkalmaz-
kodási képességét. Ebben az időben jöttek létre egyes hi-
vatalok, egyenesen egyes kiválasztottak részére anélkül, 
hogy ezen hivatalokra szükség volt volna, ami természe-
tesen felszöktette a tisztviselők fizetésére beállított kiadási 
tételeket. 

Hogy ez igy van, igazolja a most készült és a szer-
vezeti szabályzat átdolgozására kiküldött bizottság előtt 
is megfordult fizetésrendezési tervezet, mely egyes feles-
leges állások megszüntetéséből eredő összeggel kíván a | 
többi tisztviselők anyagi helyzetén segiteni. Nincs okunk 
kételkedni, hogy azok, akik az ujabb fizetésrendezés ter- i 
vezetét készítették, a gyakorlati életből, sa ját megfigyelé- ! 
sük utján, jutottak el arra az eredményre, hogy az általuk 
törlésbe hozott állasok megszüntetésével nem esik semmi- j 
féle csorba a közigazgatás kerekén. 

Mások abban a véleményben vannak, hogy városunk ; 
tisztviselői jól vannak fizetve. Nagy tévedésben vannak 
ezek az urak és nem ismerik a Debreczenhez hasonló vá-

rások tisztviselői fizetési viszonyait. A többi magyar városok 
már évek óta behozták a fizetésemelést, vagy a korpót-
lékot, anélkül, hogy emiatt felsziszszentek volna a bizottsági 
tagok, akik belátták, hogy a munkás, képzett tisztviselő 
méltán rászolgál a tisztes fizetésre és jogga l számithat arra, 
hogy munkásságának gyümölcsét megkapja. 

Nálunk tíz év óta nagyot változtak a megélhetési vi-
szonyok. Nem szabad elfelednünk, hogy a drágaság nap-
ról napra emeledik. Az élelem tehát felemészti a tisztviselő 
fizetését, ugy, hogy egyéb szükségletét csakis magava-
gy onából, vagy adósságból fedezheti. Természetes, hogy 
ezt nem akarják belátni azok, akiknek évi jövedelmük ez-
rek és ezrekből áll. Ennek tulajdonítjuk aztán azokat a 
kvalifikáthatatlan és a tisztikar tekintélyét mélyen sértő 
megjegyzéseket, melyeket itt-ott hallunk, hogy >ha nem elég 
a fizetés, mondjon le a tisztviselő, száz is akad helyébe*. 

A tisztviselők anyagi helyzetének javítása iránt való 
mozgalomnak és a törvényhatósági bizottság egyeteméből 
kell kiindulnia. Ez igy van másutt, nálunk azonban az el-
lenkezőt látjuk. A közgyűlés szinte ideges, ha a fizetés-
rendezésről, a tisztviselők anyagi helyzetének javításáról 
hall egy-két szót. Mi ennek okát nem keressük ugyan a 
nembánomságban, vagy éppen az ellenszenvben a tisztikar 
iránt, hanem inkább abban, hogy közgyűlésünk nincs egé-
szen tisztában azzal a szellemmel, mely a szervezeti sza-
bályzat átdolgozására kiküldött bizottság előtt feküdött 
fizetésrendezés tervezetén átvonul és amely éppen azt czé-
lozza, hogy egyrészt a tisztikar nívóját emelje, másrészt a 
felesleges munkaerők megtakarításával a tisztvelök java-
dalmát a városi házipénztár ujabb és nagyobb megterhel-
tetése nélkül emelje. 

Miután pedig ezen tervezet érdemes munka és a mélyebb 
betekintést megérdemli, igen bölcsen cselekednék a szep-

i temberi közgyűlés, ha a szervezeti szabályzat átdolgozására 
í kiküldött bizottság jelentését nem tárgyalná érdemileg, 
' hanem visszaadná azt a bizottságnak azzal az utasítással, 

hogy ezen átdolgozott szabályzatot kapcsolja össze az 
; általános fizetésrendezéssel és az igy elkészült javaslatot 
1 terjeszsze a novemberi közgyűlés elé. Ez annál könnyebben 

: megtörténhetik, mert a szervezeti szabályzat — melyet 
most dolgoztak át — a munka alatt nagyon keveset javult, 
uj eszme nem domborodik ki benne, vagyis a hosszas munka 
után készült tervezet kópiája a réginek, — semmi más. 

A szervezeti szabályzat átdolgozására kiküldött bizott-
ságot ki kell egészíteni és bevenni oda olyanokat, akik a 
közigazgatás gyakorlati mezején otthonosak. Mert nem kell 
hinni, hogy csak a tábornokok tudnak jó terveket készíteni, 
olykor-olykor a kisebbektől is kerül ki egy-egy megkapó 
eszme, melyet elejteni csak azért, mert közkatona agyából 
pattan ki — helytelen dolog. 
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Legjobban tenné a városi tisztikar, ha egyetemével a 
közgyűléshez fordulna és arra kérné a törvényhatósági 
bizottsági tagokat, hogy utasítsa vissza a szervezeti 
szabályzat átdolgozására kiküldött bizottság jelentését azzal 
a meghagyással, hogy azt kapcsolatosan az általános fizetés-
rendezés tervezetével — terjessze be a novemberi köz-
gyűlés elé. 

Félúton ne álljunk meg, mert ez rosszabb a semmit-
tevésnél... 

A debreczeni gyógyszerészek 
m o z g a l m a 

Debreczen sz. kir. város közkórháza újjáépítése és 
szervezése alkalmával a debreczeni gyógyszerészek vállal-
ták el a gyógyszerek kiszolgáltatását bizonyos feltételek 
mellett és egy okleveles gyógyszerészt állítottak be a 
kórházba, kit kétezer koronával az a gyógyszerész 
alkalmazott és fizetett, aki soros volt a gyógyszerek ki-
szolgáltatásában. 

A kórháznak gyógyszerekkel ily módon való ellátása 
panaszra vagy felszólalásra okot soha sem adott, mert 
a gyógyszerészek mindnyájan a legnagyobb gonddal, tu-
dásuk egész mértékével, lelkiismeretes és buzgó szolgála-
taikkal ugy a városi tanács, mint a kórházi bizottság tel-
jes megelégedésére dolgoztak. 

Annál inkább meglepte őket tehát ama felmerült terv, 
mely azt czélozza, hogy a közkórházban egy házi gyógy-
szertár állíttassák fel. Nem is késtek erre vonatkozólag 
nemes hangú észrevételeiket megtenni és ezeket a kórházi 
bizottság figyelmébe ajánlani. A kórházi bizottság való-
színűleg szeptember havában fog e tárgyban gyűlésezni. 
Ez alkalommal érdemileg nem kívánunk e dologhoz hozzá-
szólani, de szívesen leközöljük a gyógyszerész-testület be-
adványát szószerint a következőkben, fenntartván jogunkat 
ahhoz, hogy ezen fontos és a debreczeni gyógyszerészi 
testület erkölcsi és anyagi életét közelről érdeklő kérdés-
hez annak idején hozzászólhassunk. 

A beadvány igy hangzik: 
Tekintetes Kórházi Bizottság! 

Hiteles forrásból arról értesültünk, hogy a belügymi-
niszter ur a debreczeni közkórházban egy házi gyógyszer-
tár felállítását tervezi és a kórház bizottsága felsőbb uta-
sításra szintén foglalkozik ezen eszmével. Időszerűnek lát-
juk tehát, hogy ezen reánk, debreczeni gyógyszerészekre 
sérelmes terv ellen észrevételeinket tiszteletteljes nyíltság-
gal megtegyük. 

Tekintetes Kórházi Bizottság! 
A tervezett házi gyógyszertár felállítását három okból 

kérjük mellőzni: 
1. mert annak felállítása ellenkezik az ide vo-

natkozó törvények- és rendeletekkel; 
2. mert minket, debreczeni gyógyszerészeket érzé- I 

kenyen megkárosítana; 
3. mert a kórházi házi gyógyszertár felállítása : 

az államnak, illetve a közkórháznak nem hozna j 
hasznot, ellenkezőleg tulkiadásokba kergetné. 

Mindezen állításunkat tisztelettel megokoljuk: 
Ellenkeznék a törvényekkel és rendeletekkel a házi 

gyógyszertár felállítása, mert városunkban ez idő szerint i 
10 gyógyszertár van. Rövid három év alatt két gyógy- j 
szertár lett felállítva. 

Az 1876. évi XIV. t.-cz. 135. §-a kimondja, hogy a ; 
belügyminiszter által engedélyezett házi gyógyszertárak i 

a szükség elenyésztével vagy anyagyógyszertárak 
ottani felállításával megszűnnek. 

Az 1875. évi 1776. sz. belügyminiszteri rendelet 4-ik 
pontja ugyanezen elvet proklamálja, midőn kimondja, hogy 
házi gyógyszertár létesíthető minden nagyobb fürdőhelyen 
»amennyiben ily helyeken vagy ezektől egy órányi 
távolságra rendes gyógyszertár nem létezik<. 

Mindezekből világos, hogy házi gyógyszertárak felál-
lítását a belügyi kormány szintén csak közegészségügyi 
okokból kívánta a múltban, de sohasem a rendes gyógy-
szertárak megrövidítésével. — Éppen azért mi lehetetlen-
nek tartjuk, hogy a jelenlegi kormányzat eltérne a hosszú 
évtizedek alatt üdvösnek bizonyult rendszertől, főleg, mi-
dón e tekintetben törvények és rendeletek tilalmával áll 
szemben. 

A törvényektől és rendeletektől történendő eltérés 
egyszersmind bennünket, debreczeni gyógyszerészeket is 
érzékenyen megrövidítene, mert: 

1904-ben, már előbb 1901-ben, sót 1868-ban enge-
délyezett debreczeni gyógyszertári jogosítványok megadá-
sánál világosan ki lett mondva, hogy a közkórház részére 
bizonyos turnusokban szállítandó gyógyszerek kiadásában 
az uj gyógyszertár is reszesül. — Vagyis a belügyi kor-
mány az időnként engedélyezett gyógyszertári jogok ado-
mányozásánál figyelembe vette a kórházi gyógyszerek 
szállításának haszonállagát is. 

Az elmondottak már is igazolják álláspontunk helyes-
ségét, azonban nem mulaszthatjuk el annak beigazolását, 
hogy a házi gyógyszertár felállítása esetén nemcsak 
a gyógyszerészek károsodnak, hanem maga a 
kórház is. 

A kórház gyógyszerfogyasztására most nem akarunk 
kiterjeszkedni részletesen, mert azt méltóztatnak bölcsen 
tudni, hogy ez évről-évre változik a betegforgalomhoz 
képest. 

De ha több volna is évről-évre a gyógyszerekre for-
dított összeg, amit a modern tudomány haladása igazol, 
méltányos-e, hogy esetleg a szenvedő emberiség nagy ér-
dekein éressék el a megtakarítás? Nem szorul bizonyí-
tásra, hogy a kulturállamokban a közegészségi intézmé-
nyek azt czélozzák, hogy ott minden faktor akadálytalanul 
teljesítse kötelességét és a terhes, valamint felelősséggel 
járó szolgálatai révén megtelelő és illó anyagi elismerés-
ben részesüljön. 

Ez alkalommal röviden megvilágítjuk egy gyógyszer-
tár kezelésének költségeit. 

Minden tapasztalt gyógyszerész tudja, hogy forga-
galomnak 40%-át képezi magának a nyersanyagnak be-
szerzési ára. 

Mi, debreczeni gyógyszerészek azonkívül a közkórház 
bruttó forgalmából eddig 20 százalék engedményt adtunk. 
Végül egy okleveles gyógyszerészt állítottunk a közkór-
ház állandó rendelkezésére évi 2000 korona fizetéssel. — 
Ezen okleveles gyógyszerész díjazása a mostani közkórház 
felépítése óta súlyos teherként nehezedett reánk, de meg-
hoztuk ezen áldozatot éppen a közkórház és közegészség-
ügy erdekében, pedig valamennyien elláthattuk volna 
gyógyszerekkel a közkórházat saját gyógyszertárunkból 
éppen oly módon, mint azt tettük a régi kórházban. 

De hol vannak ezen kívül a többi költségek: fuvar-
és postaköltségek, laboráns tartás, világítás, árukban be-
következhető veszteségek és egyéb itt felsorolhatatlan 
apró, de mégis számottevő kiadások? 

Tekintetes Kórházi Bizottság! 
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Feltéve, hogy a kórházi gyógyszertár házi kezelését 
törvényeink és az ide vonatkozó rendeletek ellenzik, mégis 
felállítanák, rámutatunk éppen a közhórház érdekében még 
a következőkre. 

Mint említettük, ez idő szerint a soros gyógyszerész 
gondoskodott a közkórházban egy okleveles gyógysze-
rész állandó alkalmaztatásáról, bármilyen segédhiány van 
s napjainkban. 

Még pedig gondoskodtunk azért, hogy ha az illető 
szabadságra megy, vagy beteg, lesz, akivel az ottani 
expediálást fennakadás nélkül és megelégedésre végeztet-
hessük. — A legtöbb gyógyszertárban tehát még egy 
okleveles gyógyszerészt kellett alkalmazni, mert hiszen 
majdnem teljesen készen adjuk ki a gyógyszereket és 
úgyszólván csak az expediálást végzi közkórházi megbí-
zottunk, mert egy és ugyanazon ember a laboratórium 
munkát és expediálást elvégezni nem képes. 

Micsoda haszon mutatkoznék ezek után, ha a közkór-
ház házi kezelésbe vett gyógyszertárában is két embert 
kellene alkalmazni és fizetni? Évről-évre leltározni kellene 
és a napi munka mellett ki végezné el és hogyan, mikor 
ehhez kereskedelmi ismeretek is szükségesek? De még ha 
volna is ilyen ismeretekkel bíró egyén, tudna-e tiszta ké-
pet felmutatni az esetleges haszonról vagy veszteségről? 
Mert méltóztassanak elhinni, hogy nincs üzlet, hol a lel-
tározás annyi fáradságba, költségbe és időbe kerülne és 
annyi felvont figyelmet és szakértelmet igényelne, mint 
•egy gyógyszertár készletének igazságos és gondos lel-
tározása. 

Tekintetes Kórházi bizottság! 
Felemiitett érveinken kívül lehetetlen nem hivatkoz-

nunk a méltányossági nézőpontokra is, mert a tekintetes 
kórházi bizottság első sorban hivatott arra, hogy a 
gyógyszerészek felől igazságos ítéletet mondjon és ennek 
nyomán a felsőbb fórumnál a gyógyszerészek ügyét vé-
delmezze. 

A tekintetes kórházi bizottság bölcsen tudja,; hogy 
a gyógyszerészet se nem ipari, se nem kereskedelmi fog-
lalkozás, hanem oly közegészségügyi intézmény, mely a 
belügyi kormány felügyelete alatt áll. Évről-évre revidiálás 
alá esik árszabványunk, melyet a közjó és közérdek nevé-
ben leszállít a magas minisztérium. 

De tovább megyünk. Három év alatt két uj gyógy-
szertár nyílt meg városunkban, most pedig az a veszede-
lem fenyeget minket, hogy attól a csekély haszontól is 
•elesünk, amit eddig minden nyolczadik évben élveztünk 
fáradságos munkánk és lelkiismeretes kiszolgálásunk ellen-
értéke gyanánt. 

A tekintetes kórházi bizottság ismeri a városunkban 
napról-napra nehezebb megélhetési viszonyokat. Óriási a 
piaczi drágaság, az üzleti helyiségek bére aránytalanul 
felszökött és például a piaczon egy-egy alkalmas üzlethe-
lyiség bére lakáson kívül három-négyezer korona. Magas 
a város pótadója, nem is említve azt, hogy a kulturális 
•és társadalmi czimeken való kényszeradózás különösen 
terheli a gyógyszerészeket, mert igazán alig van olyan 
közjótékonysági és közművelődési intézmény, melynek tag-
sági kötelezettsége alól a gyógyszerész magát ki-
vonhatná. 

Tekinteses Kórházi Bizottság! 
Bevégezve tiszteletteljesen előadott észrevételeinket, 

a tekintetes kórházi bizottság ismert jogérzékéhez, tör-
vénytiszteletéhez és méltányos gondolkodásához for-
dulunk, hogy igazunk és a múltban szerzett és a gya-

korlat által megerősített jogaink megvédelmezésében segí-
teni méltóztassanak. 

Mi őszinte bizalommal várjuk a tekintetes kór-
házi bizottság reánk és ügyünkre vonatkozó kedvező 
döntését. 

Mély tisztelettel maradunk ezek után a tekintes kórházi 
bizottságnak 

Debreczenben, 1905 augusztus hó 20-án. 
A debreczeni gyszerész-testület nevében: 

Tóth Béla, Füleky Pál, 

Hírek. 
— A polgármester és a drágasági pótlék. A 

Debreczeni Független Újság folyó hó 19-iki számában meg-
emlékezvén a jog- és pénzügyi bizottság üléséről, meg-
támadja a polgármestert, hogy drágasági pótlékot akar 
magának megszavaztatni s rávette a tisztikart, hogy ily 
irányban forduljon kérelmével a közgyűléshez. 

A polgármester nem szorul ugyan sem ezen, sem más 
kérdésben védelemre, mivel azonban nálunk sok olyan dol-
got elhisznek, amelyet valaki sohasem cselekedett, kénytelen 
vagyok laptársunknak szíves tudomására hozni a követ-
kezőket : Az általános és napról-napra emelkedő drágaságról 
beszélgetve tisztviselő társaimmal, abban állapodtunk meg, 
hogy a tanács utján törvényhatósági bizottsági közgyűlé-
sünkhöz fordulunk drágasági pótlék megadásáért. A kérvényt 
elkészítettem és tisztviselő társaimmal aláírattam. A tanács 
a kérvényt kiadta a jog- és pénzügyi bizottságnak, mely 
beható vita után abban állapodott meg, hogy olyan javas-
latot terjeszt a közgyűlés elé, szavazna meg 10"/., drága-
sági pótlékot 6 hóra mindazon tisztviselőknek, kiknek fize-
tése a 2400 koronát nem haladja tul. A tisztikar kérelmét 
elsősorban a tanácshoz intézvén, nagyon természetes dolog, 
hogy ezt a tanács tagjai nem írták alá. Amiből az követ-
kezik, hogy sem a polgármester, sem a tanács nem fordult 
önmagához. Nem akarok afelett vitatkozni — lapunk más-
helyén tartván fent magamnak ezt a jogot — hogy 
méltányos-e a tisztikar kérelme vagy nem, csatlakozhatnak-e 
ezen kérelemhez a polgármester és a tanács tagjai, avagy 
nem — nem szándékozom elbírálni a jog- és pénzügyi bizott-
ság felfogását, eljárását ezen kérdésben; azt azonban, mint a 
mozgalom kezdeményezője, határozottan kijelentem, hogy a 
polgármester a tisztikar kérelméről annak megszerkesztéséig 
nem tudott semmit, annál kevésbé beszélhette rá a tiszti-
kart ezen kérvény beadására. Mikor a kérvény elkészült, 
ezt megemlítettem a polgármesternek, aki azon megjegyzést 
tette rá, hogy a tisztikar kérelme jogosult és ha egyéb 
haszna nem is lesz ezen kérvénynek, siettetni fogja a fizetés-
rendezést. Igy tehát sem a polgármester, sem a tanács 
nem beszélte rá a tisztikart a kérelem beadására, de nem 
is ellenezte azt, mert érzi és kötelességének tartja, hogy 
ne állja útját olyan mozgalomnak, mely a kérvényezési jogon 
alapulván, a tisztikar összes tagjainak érdekében történik. 

Debreczen, 1905 szeptember 19. 
Koncz Ákos, 

tb. tanácsnok, közlevéltáros. 
— B e r g e r J e n ő e lhunyta . Berger Jenő építész-mérnök, városi 

bizottsági tag f. hó 18-án hosszas betegség után elhunyt. Berger 
Jenő halálát mindannyian fájlaljuk, mert tehetsége, szeretetreméltó 
uri modora, minden nemesebb eszme iránt való érdeklődése kedveltté 
és becsültté tették személyét. Tevékeny, munkás élet záródott le 
koporsójával és egygyel kevesebb lett azok száma, kik lelkesedéssel 
dolgoznak a közjóért. Méltán siratjuk őt mindannyian, sirunk por-
hüvelye lelett és emlékezetünkbe zárjuk becsületes lelkét és jó szivét 
Örök keletbe költözött barátunk nyugodjék békével. 

— Névszer int i s z a v a z á s . A szeptember havi rendes köz-
gyűlésben ejtetik meg az első izbeni névszerinti szavazás a m. kir. 
3. honvéd gyalogezred részére házi lövölde czéljaira szükséges 316 
• öl libakerti földnek a szépítés! és kisajátítási pénztár terhére, 
leendő megvétele tárgyában. 

— A színház megnyi tása . Városi színházunkban 
Zilahi Gyula f. hó 20-án nyitotta meg a téli szezont A 
király házasodik cz. darabbal. 
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— Értesítés. A m. kir. állami méntelep parancsnoksága f. hó 
27-én az országos baromvásár-téren 3 éves és ennél idősebb méneket 
fog vásárolni. 

— Máramarossziget u j polgármestere. Márama rosszigeten 
most volt a polgármester választás. A diszes állásra a város közön-
sége Szőllőssz Antal kir. tanácsost választotta meg. 

— Hirdetmény az 1905. évben megtartandó erdőőri és vad-
őri szakvizsgák ügyében. Az erdőőri szakvizsgák folyó évi október 
hó 16-án és az erre következő napokon Budapesten, Pozsonyban, 
Beszterczebányán, Miskolczon, Kassán, Máramarosszigeten, Kolozsvárt, 
Brassóban, Nagyszebenben, Temesvárt, Pécsett és Szombathelyen; a 
vadőri vizsgák pedig az ereőőri szakvizsgákkal kapcsolatosan Buda-
pesten, Pozsonyban, Szombathelyen és Kolozsvárt a vármegye szék-
házában délelőtt 9 órakor fognak megkezdetni és folytatólag meg-
tartatni. Felhivatnak mindazok, akik az erdőőri szakvizsgát vagy a 
vadőri vizsgát letenni óhajtják, hogy hiteles bizonyítványokkal fel-
szerelt folyamodványaikat a vizsgák székhelyére nézve illetékes kir. 
erdőfelügyelőhöz folyó évi október hó l-ig nyújtsák be. Budapest, 
1905. évi augusztus hó 19-én. M. kir. földmivelésügyi 
miniszter. 

Villamos csengők, telefonok, villámhárítók 
berendezését minden teljedelemben, javí-
tását és évi gondozását legjutányosabban és 
jótállás mellett eszközli FÖLDVÁRI L. 
debreczeni első elektrotechnikai vállalata 
Kossuth-utcza 1. sz. (az udvarban). Villa-
mos felszerelések, zseb-lámpák, kerékpárok 

és alkatrészek raktára. 

Képes áijegyzék ingyen. Telefon-szám 168 

T Ó T H B E L A 
= = gyógyszertára és illatszer-raktárában : ^ = 

gyógyszerészi különlegességek 
= — r r és illatszerek ===== 

a legnagyobb választékban kaphatók. 
= Eredeti franczia ás angol gyártmányok. = 

R ás l a g j á s z a l i tisztító intézet 

R A B É C Z Y 
^ A N T A L 

DEBRECZEN, 
S z é c h e n y i - u t c z a 4 2 ik s z . 

T e l e f o n 3 2 3 . 

% 

Angol plaidek és takarók, 

svéd bőrkabátok B o r s o s 

K a t á n á l . 

Uridivat, kalap és fehérnemű 

üzlet B é k é s L a j o s Debre-

czen, Piacz-u. 44. dr Ujfalussy-

ház. Angol női bluzsokat, f é r f i 

mérték szerint a legszebb kivitel-

Hirdetések leközlésére 
legalkalmasabb 

kiadásában megjelenő 

,,A V Á R O S " 
czimű heti lap, 

mivel ez a nagy keresletnek örvendő lap 
a város és megye vagyonos közönségének 
állandóan kezében forog s igy a feltűnő és 
csinos kivitelű hirdetések egész héten át 
a hirdetőkre tereli a szükségletét besze-

rezni óhajtó közönség figyelmét 

T Ó T H G Y U L A 
V A S K E R E S K E D Ő , D E B R E C Z E N . Piacz-utcza 2 0 , és 2 7 . szám 

Ajánl legjobb minőségben a tavaszi idényre kerté-
i gazdaság és méhészeti szerszámokat és fölszerelése-

fecskendők, minden vas- és fémiparhoz váló szerszámok, 
tüskés keritős-huzalok, építkezésekhez vasgerendák, vas-
és porcolián-kályhák, utóbbiakhoz multiplikátor (hSfejlesztö) 

| betétek. — Legolcsóbb bevásárlási forrás. 

T E L E F O N 3 Q 8 . Q|ELOCCO PÉTER T E L E F O N J 

G Y Ő R . ^ B U D A P E S T . D E B R E C Z E N . 
Képviselet: Debreczen és Hajdumegye részére: L U K Á C S V I L M O S N Á L , Hatvan-utcza 5 . 
M á r v á n y m o z a i k l a p . 
Műkő- és C z e m e n t á r u g y á r . 
B e t o n és v a s b e t o n . 
Építés i v á l l a l a t . 
Á t e r e s z e k kész í tése . 

? 
S z a b a d a l m a z o t t g é p p e l g y á r t o t t Jcar-

znantyns é s csömöszölt Cze-
m e n t c s ö v e k , Csatornázás . 

Beton és Granitto Ferrazo b u r k o l ó 
m u n k á k . 

Lakács Vilmosnál kaphatók rendkívül olcsó áron 
a JOHN-féle kéménytoldó, 

m e l y m i n d e n k é m é n y huzatát m e g j a v í t j a , f u s t z a k l a t á s t m e g s z ü n t e t . 

• kanyvnyomdft-villalata 


